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Izdaje: �UPNI URED RISIKA, 51516 Vrbnik; e-mail: nikola.radic@ri.t-com.hr
Facebook: nikola.radic.528

SVEÆENIÈKO REDJENJE
U KRÈKOJ KATEDRALI

U nedjelju 22. rujna 2013.
polaganjem ruku biskupa Valtera �upana
uveden je u slu�bu prezbitera krèke Crkve

MLADOMISNIK

MILIVOJ GUSZAK

On æe pod geslom
"BUDI VOLJA TVOJA"

slaviti soju prvu sveèanu misu u crkvi sv. Apolinara u Dubašnici
u nedjelju 6. listopada 2013.

"�etva je silna, sam si reko,
a poslenika malen broj.
Stog daj nam svetih sveæenika i ko štit uz njih uvijek stoj!"

SVETO IME
�upni bilten - RISIKA

JEROLIMOVA - 30.IX.2013. Broj: 19(313)

Ako moliš, govoriš ti Bogu;

ako èitaš (Rijeè Bo�ju), govori Bog tebi.

Sv. Jeronim

Sv. Jeronim zapeèaæuje jedno pismo

(Guercino, 1591.-1666.)
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NAKON SEDAM GODINA...

Poštovani i dragi vjernici �upe sv. Jeronima!
Vrijeme doista brzo prolazi. Što smo stariji to bolje to osjeæamo...
U nedjelju 13. kolovoza 2006. g. odr�ao sam prvu misu u Risiki kao novi

�upni upravitelj. U kolovozu ove godine prošlo je sedam godina. Dekretom
krèkog biskupa mons. Valtera �upana, 1. listopada o. g. - a to je dan nakon
blagdana našeg �upnog zaštitnika sv. Jeronima - stavljen sam "u stanje mira".

Time se navršava i 52 godine moje aktivne sveæenièke slu�be od kojih sam
prve èetiri godine proveo u sjemeništu u Pazinu i to - rado æu to naglasiti - kao
jedan od nasljednika bl. Miroslava Bulešiæa u istoj slu�bi koju je i on do svoje
muèenièke smrti vršio. (Tada sam ja, kao djeèak od nepunih 11 godina, oko
mjesec dana nakon njegove smrti stupio u sjemenište.). Ostalih sam 40-ak
godina 'putovao' po �upama krèke biskupije, dok nisam na 45. godišnjicu moga
sveæenièkog reðenja (13.08.1961. u Dobrinju) došao u Risiku.

Prije nego što Bog jednom definitivno 'povuèe crtu' ispod naših �ivotnih
godina ovdje na zemlji, moramo i mi èešæe 'povuæi crtu' ispod du�ih ili kraæih
perioda našega �ivota i postati svjesni da se nešro što je prošlo više nikada vratiti
neæe. To ostavlja gorak okus, okus rastanka, na koji se u �ivotu moramo nauèiti,
jer su rastanci neuzbje�ni. A svaki je rastanak, kako netko vrlo pogoðeno reèe,
"malo umiranje". No to je tako po ljudsku. "Po Bo�ju", meðutim, nema rastan-
ka, a to je neusporedivo va�nije.

Povlaèeæi crtu ispod ovih zadnjih sedam godina pitam se je li Bog bio s njima
zadovoljan. Èitam sv. Augustina, njegovo razmišljanje i poruku vjernicima:

"Mi koje je na ovaj vrlo odgovorni i opasni polo�aj postavio sam Gospodin
po svojoj milosti, a ne po našim zaslugama, dvije stvari moramo vrlo jasno
razlikovati: prvo mi smo kršæani, a drugo mi smo poglavari. Kršæani smo zbog
nas, a poglavari zbog vas. Iz toga što smo kršæani imamo korist mi, a iz toga što
smo poglavari imate korist samo vi. Mnogi kršæani koji nisu poglavari idu k
Bogu lakšim putem i toliko br�e koliko manju prtljagu nose. A mi æemo dati
Bogu raèun o svome �ivotu zato što smo kršæani, a jer smo i poglavari, polagat
æemo Bogu raèun i o svome upravljanju."

Kroz ovih sedam godina mnogo mi je puta došla na pamet ona zgoda iz
�ivota sv. Franje kada ga je Gospodin pozvao da mu popravi Crkvu, što je
Franjo u poèetku krivo shvatio misleæi da Isus tra�i od njega popravak neke
stare ruševne crkvice. No, na vrijeme je shvatio da ga Gospodin šalje popravljati
njegovu �ivu Crkvu.

Siguran sam da Gospodin nije ni od mene prvenstveno oèekivao da se brinem
za ureðenje naše �upne crkve; puno mu je više stalo da nešto uèinim za zajednicu
vjernika u Risiki u kojoj On otajstveno �ivi, jer su oni dio njegove �ive Crkve.

Povlaèeæi sada 'crtu ispod' moram se pitati: da li je i koliko u ovih 7 godina u
Risiki porasla vjera u srcima, u dušama..., da li se naš Gospodina sada ovdje
malo više voli i poštuje? Ili je sve ostalo po staru? Mo�da èak pošlo nizbrdo?

Dakako da samo Bog zna pravi, istinski odgovor na ta pitanja. Ja bih samo
jako volio da njegov odgovor bude pozitivan.

RAZUMIJEMO LI SVOJE PONAŠANJE?

U prethodnom sam napisu spomenuo da je zadaæa svakog sveæenika i to da
ljude uèi misliti, da ih potièe da misle. Bez toga se nu�no upada u mnoštvo
nevolja iz kojih je vrlo teško izaæi. �elim ovim kratkim tekstom to još jednom
naglasiti.

Sv. Petar apostol u svojoj poslanici na jednom mjestu ka�e: "budite uvijek
spremni na odgovor svakomu koji od vas zatra�i obrazlo�enje nade koja je u vama"
(1. Pet.3,15). "Obrazlo�enje" mo�e dati samo onaj koji zna 'razlog' zašto se na odre-
ðeni naèin ponaša, zašto nešto èini, a nešto ne èini, zašto se nada (kao kršæanin) itd.
Na�alost se mnogi kršæani ne trude misliti o tome pa se i ne treba èuditi što postaju
�rtve raznih manipulacija, upadaju u kontradikcije sami sa sobom i sl.

Mo�da æe nam sljedeæi primjer malo pomoæi da shvatimo gdje se zapravo
nalazimo dok se ponašamo tako kako se ponašamo, a da ne znamo zašto se tako
ponašamo.

Grupa znanstvenika koji su prouèavali ponašanje �ivotinja izvela je ovaj inte-
resantni pokus. U kavez su stavili pet majmuna, i u sredini kaveza ljestve na èijem je
vrhu bila banana. Prvi majmun koji je uoèio bananu krenuo je da je dohvati, no tada
su istra�ivaèi ostala èetiri majmuna obilno zalili hladnom vodom. To se ponavljalo
svaki put kad je neki majmun pokušao doæi do banane. Ostali su dobili 'porciju'
hladne vode. Nakon nekog vremena majmuni su nešto 'shvatili' pa su svaki put
onoga koji se htio popeti do banane premlatili. Dakako, tako su izbjegli i hladni tuš.
Nakon nekog vremena nijedan majmun više nije htio do banane. Majmuni ko maj-
muni, reæi æemo. No sad tek dolazi ono èudno. Znanstvenici su iz grupe odstranili
jednog majmuna i u kavez doveli jednoga novoga. Taj je, neiskusan, opazivši
bananu, odmah skoèio na ljestve. No ostali su ga tako izmlatili da ga je nakon par
pokušaja prošla volja za bananom. Onda su znanstvenici odstranili još jednoga
starog majmuna i doveli drugoga novoga. Ponovila se ista prièa. Svi su ga izmlatili,
a pridru�io im se i onaj koji je došao neposredno prije njega. Konaèno su bili za-
mijenjeni svi majmuni i svaki se put ponovila ista prièa. U kavezu su sad bila nova
petorica koji nisu ništa znali o hladnim tuševima, ali se nitko nije usudio poæi po
bananu, jer je znao da ga èeka porcija batina. Mora da su �ivjeli u uvjerenju: ovdje je
to tako, jer tako mora biti. Zašto? - to nisu znali.

Majmunima se ne treba èuditi što nisu razmišljali 'o razlozima' takvog po-
našanja, oni to ne mogu. Ali ljudi mogu i trebali bi. A ipak se mi èesto pona-
šamo baš kao ti majmuni. Svejedno da li se radi o nekim pozitivnim ili nega-
tivnim 'navikama', obièajima, odnosima i sl.. Mnogi misle da su jako samostalni
u svojim postupcima (dobrim ili lošim), a u stvari od te samostalnosti nema ni s..

Sjeæam se kako su mi u nekim �upama neki došljaci s ponosom prièali kako su
tamo odakle su došli išli svake nedjelje kilometrima na misu pješice. Ovdje ih
meðutim nije bilo u crkvi, makar nisu od crkve ni 200 m. bili udaljeni. Oni nisu bili
svjesni da su tamo išli zato jer bi inaèe bili 'dobili batina'. Ovdje 'batina' nije bilo pa
nisu išli. Da su zbog pravih razloga išli tamo, išli bi i ovdje, jer su razlozi isti. Ali oni
o razlozima nisu razmišljali. Znali su samo: tako se ovdje radi...

To je samo jedan primjer. Ima ih puno. Ako ih �elite otkriti, morat æete
misliti. Ali najprije provjerite sebe.

N. Radiæ
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Ne valja zaboraviti da je svaka �ivotna prilika, pa tako i dolazak novog �u-
pnika, jedna nova šansa koju Bog pru�a svakome da ne ostane onakav kakav je
ranije bio nego da kroèi dalje, da raste.

Posebno mi je drago što sam u Risiki imao priliku svake nedjelje misu na
neki naèin proširiti na cijelo naselje time što je euharistijski Isus posjeæivao
bolesne i nemoæne i tako ih  pridru�ivao euharistijskoj zajednici u crkvi.

Isto tako sam posebno zahvalan onima koji su mi omoguæavali ostati nedje-
ljom u Risiki i poslije podne tako da smo veæi dio godine mogli imati i popo-
dnevne pobo�nosti s euharistijskim blagoslovom. Mala se 'molitvena zajednica'
okupljala nedjeljom popodne u sv. Jeronimu. No je li ona "mala" i u oèima Bo�jim?

Ne bih bio ni realan ni iskren kad ne bih pretpostavio da sam kroz ovih
sedam godina nekoga i povrijedio. Molim za oproštenje!

Kada sam pred 7 godina ulazio u ovaj zadnji, za mene tada nepoznati vre-
menski period, nepoznatu buduænost, ušao sam s mojim mladomisnièkim ge-
slom na koje me podsjetila i tadašnja godišnjica sveæenièkog reðenja: "U tebe
se, Gospodine, uzdam." Ta me misao nije ostavljala.

Kada mi je Gospodin omoguæio da u vašoj sredini i s vama zajedno do�ivim
i 50. godišnjicu sveæeništva, promijenio sam geslo u: "Duša s moja k tebi pri-
vija, desnica me tvoja dr�i." (Ps. 63). S tim osjeæajem �elim �ivjeti do kraja.

U toj prilici vi ste mi poklonili krunicu. Poruka je bila više nego jasna...
Hvala vam! Molit æu za vas i vi molite za mene!
�upnik ne odgaja vjernike da plaèu za njim kad ode, nego da radosno idu

dalje putem koji im se on trudio pokazati. Ne mogu i ne �elim ispustiti iz vida onu
veoma znakovitu izjavu sv. Ivana Krstitelja: "On (Isus) treba da raste, a ja da se
umanjujem" - pa i da nestanem iz vašeg vidokruga, ako bih (ne daj Bo�e) Njemu
bio na smetnji.

A s novim �upnikom suraðujte svojski da vjera u Risiki raste, da se me-
ðusobni odnosi poprave, da za Risiku bude nade... i ono što ste propustili kroz
ovo vrijeme, nemojte propustiti još jedamput.

Budite i novom �upniku dobri kao što ste bili meni... i još bolji
p. Miko

Prošli tjedan sani-
rane su pukotine koje
su davno nastale na
apsidi �upne crkve, tj
na njezinu istoènom
zidu.

Radove je izvela
zidarska radnja "Fuga" iz Krka (vl. Mihovil Kosiæ) prema
uputama koje je dao prof. dr. Zvonimir Sabljak, statièar iz Ri-
jeke.
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Ono što smo na vanjskom, materijalnom planu za našeg "sv. Jeronima" uèi-
nili, vidljivo je. I to èak nije malo. Ali to nije bitno. Jer sve je to prolazno i vrlo
privremeno. Nešto æe trajati pet, nešto deset, nešto mo�da i više godina..., ali
opet æe trebati obnavljati i popravljati. To je zapravo bilo korisno (ako je?!)
samo u sklopu onoga prvoga, koliko je bilo u funkciji rasta vjere i ljubavi prema
uskrslom Gospodinu. To pak nije prolazno nego se prote�e u vjeènost.

Ja sam vas one prve nedjelje jako usrdno zamolio za otvorenost i suradnju i
danas mogu reæi da sam je u velikoj mjeri kroz ove godine i imao. Bez vaše pomoæi
i suradnje ne bi se bilo moglo uèiniti sve ono što se uèinilo. Svima nam je bilo jasno
da smo mala zajednica, da smo veæinom stariji..., no ipak smo zajednièkim marom i
pomoæu Bo�jom pomalo ostvarili sve što smo planirali. Budimo svi Bogu zahvalni
za to. Ja jesam, iskreno! Samo tako æete moæi iæi i naprijed.

Gledajuæi natrag mogu se sjetiti pojedinih trenutaka kada mi je Gospodin
dopustio vidjeti i osjetiti kako se sa mnom poslu�io u nekim svojim planovima.
To je predivno iskustvo: osjetiti kako se Bog tobom poslu�io, tebe "upotrijebio"
da ostvari neki svoj plan. Budi se u duši radost i zahvalnost. Iz dvostrukog raz-
loga: prvo, što se udostojao negdje upotrijebiti baš mene, i drugo, zaèuðujuæe,
što sam nekako uspio ne biti mu pri tom na smetnji.

No, to je ljepota svakog sveæenièkog �ivota. Posvuda. Ali i ne samo sveæe-
nièkog, nego i svaèijeg kršæanskog, vjernièkog.

Èinilo mi se vrlo bitnim i potrebnim uèiniti sve što mogu da nam nedjeljna
misa bude što ljepša, da uspijemo što više osjetiti "bilo" Uskrsnuæa Gospodinova.
I tu ste mnogi puno pomogli: poèevši od �ena koje su uredile crkvu za nedjelju, pa
èitaèa, ministranata i svih vas koji ste sudjelovali moleæi i pjevajuæi. Jako bih voli-
o, mislim više od svega drugoga, da upravo na tom planu nikada ne posustanete.
Jer od nedjelje, od Isusa koji je probio obruè smrti i groba, razlijeva se blagoslov
na �ivot svakoga koji ga �eli, koji ga ne odbija. Pravo, iskreno i duboko do�iv-
ljavanje nedjelje kao dana Uskrsnuæa je kljuè za sve... Tko uspije nedjelju iskreno
i doboko kršæanski do�ivljavati nikada u �ivotu neæe posustati ni pokleknuti.

Vrlo je mudra praksa Crkve da vjernicima povremeno mijenja njihove pasti-
re. Nijedan sveæenik nije apsolutno idealan i nije nikada odgovarao baš svima u
zajednici (izuzev velikana poput sv. Ivana Vianney-a, no takvi su doista rijetki) .
Iako to ne bi trebala niti smjela biti zapreka da se svatko pribli�i Bogu, ipak to
nekima s jednim sveæenikom ide lakše, s drugim te�e. Zato je uvijek potrebno da
i oni "drugi" doðu 'na svoj raèun'. A svaki æe sveæenik sigurno u �ivot zajednice
unijeti nešto novo i dobro (na bilo koji naèin).

Uostalom zadaæa je svakog sveæenika da odgoji slobodne i samostalne ljude
i vjernike koji æe prije svega znati pozitivno i kritièki misliti. Onda æe se oni i
sami znati brinuti za osobni i zajednièki vjerski i društveni �ivot - i neovisno o
samom sveæeniku

Risika, kao i mnoge naše male �upe, obiluje mnogim 'malim' stvarima: 'malo'
ljudi, 'malo' djece, 'male' moguænosti, 'malo' sredstava...No sve ono što je malo u
oèima ljudi, ne mora biti malo u oèima Bo�jim. Kategorije "veliko", "malo", "du-
go", "kratko", "poznato", "nepoznato" - kao i mnoge druge koje su za ovaj svijet
jako va�ne, u vidokrugu vjere malo što znaèe. Ovdje je daleko va�nije je li što
dobro "iskorišteno" ili "neiskorišteno, "uèinjeno" ili "propušteno", "prihvaæeno"
kada je Bog ponudio ili "neprihvaæeno" itd. Nastavak na str. 6
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DANI SLUGE BO�JEGA
FRA IVANA PERANA

DESETA OBLJETNICA SMRTI

Košljun, 13. i 14. rujna 2013.

Tijelo sluge Bo�jega fra Ivana preneseno je sa
samostanskog groblja u crkvu i polo�eno u grob iza
oltara.

U subotu, na blagdan Uznesenja sv. Kri�a su-
djelovali smo u sveèanoj koncelebriranoj misi koju

je predvodio krèki biskup mons.Valter �upan.
Dupkom puna crkva vjernika-hodoèasnika sa cijelog otoka svjedoèila je

o ljubavi i poštovanju koje je fra Ivo u�ivao meðu otoèanima koji mu se sada
obraæaju za nebeski zagovor i pomoæ.

O slugi Bo�jemu fra Ivu pisalo je Sveto ime opširnije u br. 309 (15/2013.)

MOLITVA ZA PROLAŠENJE BLA�ENIM
Svevišnji, Svemoguæi, Gospodine dobri, naš nebeski Oèe,

sluga tvoj fra Ivan Peran u �aru vjere, posve nevin, pod-

nio je osudu na smrt strijeljanjem, spreman da s Kristom

poðe i u smrt. Nakon pomilovanja i odr�ane zatvorske

kazne, otvoren darovima Duha Svetoga, ostavio je trag

svetog i radosnog �ivljenja u svojim redovnièkim i sveæe-

nièkim du�nostima.

Udostoj se, Svevišnji Oèe, slugu svojega Ivana prosla-

viti sjajem bla�enika Crkve, a nama udijeli da slijedeæi

njegov primjer budemo radosni svjedoci Evanðelja

Krista Tvoga. Po istom Kristu Gospodinu našemu.

Amen
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NOVI KRI�NI PUT
U CRKVI SV. JERONIMA U RISIKI

Pobo�nost Kri�nog puta obavljala se u �upnoj crkvi posljednje dvije go-
dine pred provizornim postajama kri�nog puta, jer su stare, papirnate, bile
dotrajale i potpuno propale.

Tada je naša Risièanka, gða BO�ICA GRŠKOVIÆ, r. Stašiæ, slikarica
koja s obitelji �ivi u Kanadi (ali èesto posjeæuje i 'nezaboravni stari kraj')
obeæala izraditi nove, originalne slike kri�nog puta za crkvu sv. Jeronima,
�upnu crkvu svoga djetinjstva i mladosti.

Došao je konaèno i taj dan: gða Grškoviæ je u slikarskoj tehnici akriliku
izradila 14 postaja velièine 50x40 cm. i poklonila ih risiškoj �upnoj crkvi.

Slike su postavljene u stare okvire koji su u meðuvremenu osloboðeni
crvotoèine i prilagoðeni novim slikama, što je izveo naš stolar Ivica Brusiæ.

U petak, 20. rujna 2013. krèki biskup mons. Valter �upan sveèano je
blagoslovio postaje i pred njima je prvi put obavljena pobo�nost kri�nog puta.

I ovim putem izrièemo posebnu
zahvalu slikarici Bo�ici Grško-
viæ sa �eljom i nadom da se u
Risiki i dalje iskreno njeguje
pobo�nost Kri�nog puta, što je
takoðer bila posebna i izrièita
nakana slikarice..

Risika je ovime i duhovno i kulturno obogaæena. Risièani smiju na to biti
ponosni i s ljubavlju èuvati ovu duhovnu i umjetnièku vrijednost.

Gða Grškoviæ na sveèanosti blagoslova Kri�nog puta


